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Ve světě se rozjíždí krize za krizí, a hroutí se dominance
Ameriky poté, co Západ natlačil Rusko do čínské
náruče

radiouniversum.cz/novotny-jaromir-1d-ve-svete-se-rozjizdi-krize-za-krizi-a-hrouti-se-dominance-ameriky-pote-co-
zapad-natlacil-rusko-do-cinske-naruce
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„Obávám se, že jsme odsouzeni k velké krizi, protože nemáme
žádné rozhodující páky něco ovlivnit,“ to jsou slova mého dnešního
hosta, která řekl v našem posledním rozhovoru zhruba před rokem.
Přiblížili jsme se k oné krizi, nebo se nám ji daří zažehnat? Můžeme
opravdu jen trpně čekat, co všechno rozhodnou politici o nás bez
nás? Nejsou na to, abychom jen pasivně čekali, bezpečnostní
hrozby kolem nás už příliš silné? A jak se nám osvědčilo členství
v různých nadnárodních společenstvích? O tom všem si budu
povídat s Jaromírem Novotným, geopolitikem, bezpečnostním
expertem, někdejším diplomatem, o kterém se hovoří jako o jednom
z architektů našeho vstupu do Severoatlantické aliance. Ještě
zmíním, že pracoval na ministerstvu zahraničí, byl náměstkem
ministra obrany, zodpovídal za zahraniční mise české armády, a byl
velvyslancem v Indii, Bangladéši, Nepálu, na Srí Lance, Maledivách
a v Japonsku.

Martina: Jaromíre, tato vaše věta, kterou jsem tady citovala o tom,
jak jsme odsouzeni k velké krizi, má roční výročí. Co se změnilo?
Jsme na prahu krize? Řekl byste to znovu?

Jaromír Novotný: Tak svým způsobem v krizi jsme, protože si nikdo
neví rady s Ruskem. Ukrajina nutně na bojišti prohrává, protože už
má nedostatek zbraní a munice – viz iniciativa naší vlády, že
seženeme milión dělostřeleckých nábojů, kde se dá – takže se to
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skupuje po celém světě. A navíc zbrojovky v rámci EU mají problémy
s bankami, protože existuje nařízení v rámci EU, že se nemá
podporovat zbrojní průmysl.

Martina: To vím.

Jaromír Novotný: A oni si ještě ani po těch dvou letech
neuvědomili, že zbrojní průmysl potřebujeme.

Martina: To je pravda, měli jsme tady Jiřího Hynka, který o tom
mluvil, že celkově banky částečně převzaly úlohu vychovatele. Tato
omezení se netýkají jenom zbraní a vojenského materiálu, nebo
vojenského průmyslu, ale také takzvaných špinavých technologií,
a podobně, takže stejné potíže mají tepláři, těžaři a podobně. Ale
přeci jen se to trochu změnilo. Změnila to válka na Ukrajině,
a některé banky některé přístupy přehodnotily. Ale vrátila bych se
k tomu, jestli, když jste hovořil o krizi, tak by bylo záhodno použít
slovo „krize“ v jednotném čísle, nebo jeho plurál?

Jaromír Novotný: Máme několik krizí. A to všechno souvisí s tím, že
se mění mocenské uspořádání světa. Byli jsme zvyklí, že Západ – to
znamená EU, NATO, Japonsko, Jižní Korea, Austrálie, Velká Británie
– ovládá ekonomiku světa. Vždycky produkoval víc než zbytek, a teď
jsme se, myslím, poprvé dostali do situace, že produkujeme méně
než 50 procent světové ekonomiky. Takže nabírají na síle Čína,
Indie, země BRICS.

A všimněte si, že je v krizi východ Evropy, tam je válka Rusko –
Ukrajina, A pak je v krizi Blízký východ, kde loni došlo k útoku
Hamásu na Izrael, a letos došlo k hromadnému útoku Íránu na
Izrael. A tam to je na hraně, protože Izrael si to asi nenechá úplně
líbit, a udělal protiútok. A jestli Írán, nebo Hamás, zase něco
podnikne, tak to tam může bouchnout, a dostanou se do sporu šíité
a sunnité, protože Írán podporuje Hamás, Hizballáh, a Hútie
v Jemenu – to jsou také šíité – a Katar, tam je emigrace Hamásu,
představitelé Hamásu jsou vysídleni především v Kataru. Ale
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sunnitská velmoc, nebo regionální mocnost Saúdská Arábie,
všímejte si, dala přihlášku do BRICS. A přihlášku tam dalo také
Mexiko, Argentina, Etiopie jakožto země, ve které sídlí Africká unie.
Takže Blízký východ je opravdu sud se střelným prachem, který
doutná a doutná.

Martina: Jaromíre Novotný, vyznáte se v tom? Nebo už vznikl
takový chaos a na tolika frontách, že ani vy, jakožto bývalý aktivní
diplomat, velvyslanec, se v tom vlastně už nemůžete plně
zorientovat?

Jaromír Novotný: Ne, já jsem chtěl ještě říct, že třetí krize je
v Sahelu, kde země, bývalé francouzské kolonie, vyhostily
francouzská vojska. Byly tam státní a vojenské převraty, a ty vyhnaly
v podstatě francouzská vojska, Francie stahuje velvyslance,
a nahrazují je úspěšně Rusové. Před tím to byli wagnerovci, a teď
jsou to v podstatě Čečenci. Takže Francie tiše ztratila střední Afriku,
nikdo si toho moc nevšiml. Prostě tam již nejsou přítomny
francouzské jednotky. Ale třeba Francie tamodtud čerpala uran.

Martina: Který teď mnohonásobně zdražil.

Jaromír Novotný: Ano. Takže vedle toho je pro Západ krize v Africe,
náš podíl na světové produkci je menší než 50 procent. A do toho
ještě máte Spojené státy, které jsou fantasticky rozděleny kvůli
Gaze, kde jsme svědky demonstrací vysokoškolských studentů, kteří
protestují proti Izraeli, a Amerikou se šíří vlna antisemitismu, opravdu
velká vlna antisemitismu. Sice jsem teď někde zaznamenal, že
policie zjišťuje, že jsou to studenti v uvozovkách, protože ti, kteří tam
protestují, nejsou studenti těchto univerzit, ale že se tam nahrnula
parta muslimů.

V důsledku špatné politiky USA vznikl tandem Ruska a Číny, který může
usilovat o to, aby byl protipólem Spojených států

Martina: Ano, vlna antisemitismu se nežene jenom Amerikou…

Jaromír Novotný: Ale žene se i Francií.



4/11

Martina: Prohnala se i Francií, Německem, a podobně.

Jaromír Novotný: V Německu byly teď demonstrace za vznik
německého chalífátu. To je vrchol.

Martina: Ne, to není vrchol. To je začátek.

Jaromír Novotný: No, já vím. Ale to je vrchol v tom smyslu, že si to
někdo dovolil.

Martina: A přijde vám vrchol to, že proti tomu nikdo nezakročil?
Alespoň verbálně, ale razantně.

Jaromír Novotný: Ne, policie nezakročila, protože není zakázané
propagovat chalífát.

Martina: Kupodivu. Vy jste vyjmenoval asi tak čtyři hlavní krize.
Řekněte mi…

Jaromír Novotný: A to jsem ještě nezmínil Tchaj-wan.

Martina: Takže máme pátou.

Jaromír Novotný: Pátou.

Martina: Když se na to podívám, tak všechny tyto krize se zdají být
dostatečně velké samy o sobě, dostatečně významné, ale zdá se,
jako by spolu nesouvisely. Vy vidíte nějakého společného
jmenovatele? Něco, co je mohlo spustit, přestože jsou na jiných
kontinentech, na jiných stranách zeměkoule, odehrávají se zdánlivě
nesouvisle? Je něco, co je spojuje?

Jaromír Novotný: Spojuje je to, že po roce 89 byl na zeměkouli
jeden vedoucí hráč, a to byly Spojené státy. Před tím to byly Spojené
státy a Sovětský svaz. Sovětský svaz se rozpustil, zhroutil, takže
bylo období – já bych řekl, že tak desetiletí – jednoznačné vlády
Spojených států. A to se teď hroutí, protože Rusko se konsolidovalo,
a domluvilo se s Čínou. Což je taky mimochodem chyba politiky
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Spojených států, že natlačily Rusko do náruče Číny. Protože co říkal
Kissinger? Kissinger rozdělil Sovětský svaz a Čínu jako spojence,
a Obama natlačil Rusko do náruče Číny, což je obrovský majstrštyk.

Martina: Sebevražedný.

Jaromír Novotný: Ano, ale to je nevídané. A tím pádem ve světě
vznikl tandem, který může usilovat o to, aby byl protipólem
Spojených států. A do toho je tady možnost další krize, protože Indie
se stala nejlidnatější zemí světa, stává se pátou ekonomikou světa,
a má nevyřešené hraniční spory s Čínou. Takže se může stát, že by
v bloku Rusko, Čína, Indie mohlo dojít k napětí, protože nemají
vyřešené hranice – Indové a Číňané. A Indové už iniciovali další
vojenský pakt třeba s Američany, kde je Amerika, Indie, Japonsko
a Austrálie. A pak si anglofilní země udělali další pakt v Asii, což jsou
Spojené státy, Velká Británie, Austrálie, Nový Zéland – anglicky
mluvící země. Ale problém Indie–Čína je zatím zasunut, ale je živý.
Je živý posledních padesát let.

Martina: Pane Jaromíre Novotný, vy jste řekl, že krok, který učinil
Obama – to znamená, že znovu přiměl Čínu a Rusko, aby v sobě
našly zalíbení – je nevídaný. Tak jste to řekl. Proč myslíte, že se to
stalo? Proč myslíte, že v tomto případě nebyly Spojené státy
obezřetnější?

Jaromír Novotný: Myslím, že nemyslely dopředu.

Uznáním nezávislosti Kosova skončil Helsinský proces, a Evropa žije
v právním vakuu. A máme tady spící teorie o Velké Albánii, Velkém
Kosovu, Velké Makedonii, Velkém Srbsku a Velkém Chorvatsku.

Martina: Je možné si v takovéto fatální záležitosti říct „krát dvě to
mělo být“, jako Cimrman, když šel na severní pól, a zapomněl
vynásobit zásoby dvakrát?

Jaromír Novotný: Chybí jim tam Kissinger, což byla hlava NATO.
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Martina: Chcete mi říct, že taková velmoc, jakou byly, a ještě jsou
Spojené státy – vlastně, četník celého světa – stál mentálně
a ideově na jednom jediném člověku?

Jaromír Novotný: Pro mě byl Kissinger nejlepší ministr zahraničí
Spojených států.

Martina: Ano. Ale přesto bych očekávala, že není jediný. Ale
v okamžiku, kdy byl nastydlý a neradil, nebo byl odstaven – teď už je
na pravdě Boží – tak najednou americký prezident udělá takovouto,
řekněme, zásadní chybu?

Jaromír Novotný: Tam se po volbách vyměnily elity. Nikdo nebude
tvrdit, že Hillary Clintonová, která byla ministryní zahraničních věcí,
ale kandidovala na prezidentku – ale na to prostě neměla – byla
osvícená hlava. A šéf si vybírá lidi podle toho, jaký je, a čím je šéf na
nižší úrovni, tím na nižší úrovni jsou podřízení. Jenom inteligentnější
šéf si vybírá chytřejší lidi, než je on sám, a nebojí se, že by ho
přeskočili. Tak to je.

Martina: Napadá mě zase jenom výrok Jeana Paula Belmonda ve
filmu Bezva finta: „Ten zatracený lidský faktor.“

Jaromír Novotný: Ano.

Martina: Že by mohl i takovýmto způsobem proměňovat bezpečnost
ve světě, je vlastně vždycky – bych řekla – nekomfortní zjištění. Ale
dobře, bavíme se teď o Spojených státech, ale pojďme se podívat na
naši úlohu v celosvětovém dění.

Jaromír Novotný: Ještě jsem zapomněl, že v Evropě máme
spoustu spících konfliktů. Už jsem tady jednou říkal, že tím, že byla
uznána nezávislost Kosova, skončila poslední platná dohoda, což
byl Helsinský proces, a Evropa žije ve vakuu, v právním vakuu –
není tady žádná platná smlouva. Takže tady máme spící teorie
o Velké Albánii, Velkém Kosovu, Velké Makedonii, Velkém Srbsku…

Martina: To znamená, že Churchillův Balkán je sud s prachem?
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Jaromír Novotný: …o Velkém Chorvatsku. A nedávno – je to tak tři,
čtyři měsíce – vyšla mapa nového řešení srbsko-chorvatského
a albánského konfliktu, kde je rozdělena Bosna a Hercegovina –
protože Bosna a Hercegovina je umělý stát, který vznikl v Daytonu –
kde se rozdělí tak, že srbské části půjdou k Srbsku, chorvatské
k Chorvatsku, a zbude malinký státeček, který se bude jmenovat
Bosna.

Martina: Kde se toto řešení objevilo?

Jaromír Novotný: Objevilo se dokonce v západních novinách. Já
tuto mapku mám, ale nevzal jsem ji s sebou. Pak se k tomu ale
nikdo nehlásil, ale informované zdroje říkají, že to vymysleli
Francouzi.

Martina: Věřil byste tomu?

Jaromír Novotný: Věřil.

Martina: Co by to obnášelo pro bezpečnost a klid v Evropě?

Jaromír Novotný: Znamenalo by to výbuch války na Balkáně.

Spojené státy se už nemůžou účastnit svou velkých krizí, ale jen jedné,
protože Číňané usilovně zbrojí. Na počet lodí je jejich námořnictvo větší
než USA, a mají rozestavěno pět letadlových lodí.

Martina: Dobře, v tuto chvíli si připomeňme náš vstup do NATO,
protože, když jste ukázal, že těch krizí není ani pět, ani šest, ale
potenciální jiskra po doutnákové šňůře běží na všechny strany od
nás, tak si připomeňme, že před 25 lety, v roce 99, jsme vstoupili do
NATO, a do Evropské unie před 20 lety. Svět, ve kterém žijeme nyní,
se za těch pětadvacet let poměrně diametrálně proměnil, a dokonce
jsem četla názory, že změny, které jsme museli zaznamenat
v předchozích letech a které zažíváme, nemají obdoby, a že
k takovým změnám docházelo dříve v průběhu desítek let, a možná
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i celých staletí. Řekněte mi, jaké nejvýraznější změny – když se teď
zaměříme na vstup do Severoatlantické aliance – vnímáte za těch
pětadvacet let?

Jaromír Novotný: Konečně začalo členským zemím NATO
docházet, že by se měly věnovat své obraně, že pořád nemůžou
spoléhat na Spojené státy, protože už za mě, když jsem se účastnil
všech jednání, tak v uzavřených kuloárech Američani říkali: „Dávejte
konečně na obranu 2 % HDP, protože my na vás nebudeme věčně
doplácet.“ Pak, když byl prezidentem Trump, tak ten to už řekl
nahlas. A teď to říkají Spojené státy rovněž nahlas, že ony se budou
muset věnovat Číně, a Evropa ať se věnuje Rusku a Ukrajině. Už
taky problesklo, že Spojené státy se už nemohou účastnit svou
velkých krizí, že už mají jenom na jednu, protože Číňané usilovně
zbrojí, a dnes mají rozestavěno pět letadlových lodí, jejich
námořnictvo v počtu lodí je už větší než námořnictvo Spojených
států. A otázka Tchaj-wanu je jenom poslední spouštěč, protože
Číňané už teď z Jihočínského moře udělali čínský rybník, už ho
považují za své území. A Američané to, že to je mezinárodní území,
demonstrují jenom tím, že tam projedou jejich vojenské lodě. Ale
hrozí, že tam začne nějaká mezinárodní územní přestřelka, a pak
bude problém.

A teď jdou dál, a Číňané se dostali do sporu s Vietnamem,
s Filipínami, s Indonésií – jde o jednotlivé ostrovy v Jihočínském
moři. A obsadili tam atol – to je pár skal – a ten rozšířili, navezli tam
materiál, muselo to být strašně moc materiálu, a vytvořili tak nový
okres v rámci Číny, kde postavili přistávací dráhu, a jsou odtamtud
schopni bombardovat Guam. A nevím, jak je možné, že Američani
na to, že se to tam staví, přišli až příliš pozdě.

Martina: Promiňte, že budu tak přízemní, a budu se dívat směrem
„malá domů“, ale teď by mě přece jenom zajímala naše pozice
v Severoatlantické alianci, a vůbec Evropa a Severoatlantická
aliance. Vy jste řekl, že si konečně země Evropy začaly uvědomovat,
že musí pracovat na své vlastní obraně. A mně v tu chvíli zablikala
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věta, která mi zůstala, tuším, z našeho předposledního rozhovoru,
kdy jsem se vás tehdy zeptala, zda je dobré, že jsme stále členy
Aliance, a vy jste tehdy řekl – přestože jste se za ty roky začal na
tuto instituci dívat přece jenom více skepticky, než v jejich začátcích,
respektive při našem vstupu do tohoto uskupení – že Aliance je
nezbytná, protože kdyby nebyla, tak se Německo začne vyzbrojovat,
a když se začalo Německo vyzbrojovat, tak to vždycky skončilo
jediným způsobem.

Jaromír Novotný: Ano.

Martina: Teď jste si pochvaloval, že se konečně státy Evropy
začínají vyzbrojovat, myslí na svou obranu, a víme, že Německo to
zase vzalo velmi z gruntu. Takže teď nevím, v konfrontaci s tím, co
jste říkal, zda mám být v klidu.

Jaromír Novotný: Vím, že Američani veřejně říkají, že za nás moc
bojovat nebudou. Takže v případě konfliktu v Evropě by se evropští
členové měli bránit sami, že ano, protože Američani budou
zainteresováni někde v Číně, ve sporech s Čínou, a evropský
problém si budou Evropani řešit sami.

Náměstkyně ministerstva zahraničí USA Nullandová řekla, že Majdan na
Ukrajině stál pět miliard dolarů. Tím ale zmizel status Ukrajiny jako
neutrální země, a dostala se do války s Ruskem.

Martina: K čemu nám tedy členství v Severoatlantické alianci je?

Jaromír Novotný: Že máme tento vojenský klub, protože Evropská
unie na to po vojenské stránce nemá. Byly nápady na vznik
evropské armády, ale vždycky se to rozhádalo na tom, jaké budou
mít uniformy, a jaký bude velící jazyk. V NATO je velící jazyk
angličtina.

Martina: Nevím, jestli si to pamatuji správně, ale před dvaceti pěti
lety bych tipovala, že lidé naše členství v Alianci tehdy chápali
především jako kvalitní ochranu před Ruskem, nástupcem
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Sovětského svazu, pod jehož kuratelou jsme čtyři desítky let žili.
A teď mi říkáte, že to už neplatí. Bylo to tedy oprávněné očekávání,
a nyní se věci za těch dvacet pět let změnily?

Jaromír Novotný: Tak Rusko hrozí i dnes. To se nezměnilo. Změnil
se přístup Spojených států.

Martina: Takže jsme na to sami?

Jaromír Novotný: Ano. V rámci NATO mají Britové a Francouzi
jaderné zbraně. V rámci Evropské unie mají jaderné zbraně jenom
Francouzi.

Martina: Ráda bych si představovala, pokud jste takto jednoznačně
popsal politickou, geopolitickou a bezpečnostní situaci Evropy
směrem k Rusku, že je to případ Davida a Goliáše. Ale já mám
obavu, že v tomto případě se David nechová tak chytře. V biblickém
příměru David přechytračil Goliáše svým fištrónem. Nemyslíte, že se
nám to trošku vymklo z rukou?

Jaromír Novotný: Myslím, že se vymkla z rukou Ukrajina.

Martina: V jakém smyslu slova?

Jaromír Novotný: Protože Ukrajina měla statut neutrální země –
zbavila se jaderných zbraní, a za to dostala garance své
nezávislosti. A poté, v roce 2014, Američani přiznali – Nullandová,
což byla náměstkyně ministerstva zahraničí, přiznala – že do
převratu na Ukrajině investovali pět miliard dolarů.

Martina: Američané.

Jaromír Novotný: Američané.

Martina: Přestože se tyto výroky paní Nullandové objevily na
YouTube, tak přesto to je dnes pořád chápáno jako šíření
nepodložených teorií.
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Jaromír Novotný: To je prostě fakt: Nullandová řekla, že převrat,
nebo Majdan, stál pět miliard dolarů, a tím pádem uvedený status
Ukrajiny zmizel, už nebyla neutrální, a dostala se do války
s Ruskem. Navíc měla, podle mě, nesmyslnou politiku, že
zakazovala ruský jazyk, zakazovala výuku v ruštině, zakazovala
ruské knihovny, zakazovala používání ruštiny, a to není
demokratické. Takže si vláda proti sobě poštvala rusky mluvící
obyvatelstvo Ukrajiny, a proto tam vznikly odtržené republiky –
Donbas, Luhansk – a tak dále, a byly uzavřeny Minské dohody,
podle kterých se to mělo vyřešit, tedy Luhansk a Donbas. A Angela
Merkelová přiznala, že Minské dohody byly uzavřeny pro to, aby
Ukrajina získala čas na vyzbrojení.

Martina: Další výrok, který bývá ovšem předhazován s tím, že je to
beranidlo lidí šířících konspirační teorie.

Jaromír Novotný: Ale Merkelová to opravdu řekla.

Martina: Já vím. Vidíte, to je taková drobnost. Ale řekněte mi, čím to,
že tento výrok není brán vážně?

Jaromír Novotný: Všichni se snažili, aby se na tento výrok
zapomnělo, protože to byla v podstatě neserióznost Západu, protože
garantem Minských dohod bylo Německo, Francie.

Všechny příspěvky s Jaromír Novotný
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